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خبرها آخرین خبرها از کرونا

آلودگی هوای ۷ کلان شهر
شــرق: ســازمان هواشناســی نســبت به  �

آلودگی هــوای هفت کلان شــهر در روزهای 
آینــده هشــدار داد و گفــت افزایــش غلظت 
آلاینده ها در شــهرهای تهران، کرج و اصفهان 

بیشتر خواهد بود. 
ســازمان هواشناســی بــا صدور هشــدار 
نارنجی رنــگ با اشــاره بــه تشــدید پایداری 
هوا آورده اســت: انباشــت و افزایش غلظت 
آلاینده ها همراه با کاهش کیفیت هوا پنجشنبه 
(۴ آذرمــاه) برای شــهرهای اصفهان، کرج و 
تهران پیش بینی می شــود. در پــی حاکمیت 
این شــرایط جوی افزایش محسوس شاخص 
کیفیــت هوا تــوأم با رشــد پتانســیل غلظت 
آلاینده ها تا شرایط ناسالم برای همه گروه های 
سنی و در صورت رعایت نکردن و کنترل منابع 
آلاینده، احتمال شرایط بسیار ناسالم به ویژه در 
مناطق پرتــردد و صنعتی وجود دارد؛ بنابراین 
سازمان هواشناســی نسبت به مدیریت جهت 
کاهــش تــردد خودروهــا و کنتــرل فعالیت 
واحدهای صنعتی، تأکیــد بر تردد نکردن برای 
تمام گروه های ســنی و جلوگیــری از فعالیت 
فیزیکی و ورزشی در فضای باز توصیه می کند. 
سازمان هواشناســی با صدور هشدار زردرنگ 
آورده اســت: پایــداری در جو (ســوم آذر) در 
شهرهای اراک، ارومیه، اصفهان، تبریز، تهران، 
کرج و مشــهد و پنجشــنبه (چهــارم آذر) در 
شــهرهای اراک، ارومیه، تبریز و مشهد موجب 
افزایش غلطــت آلاینده هــا و کاهش کیفیت 
هوا می شــود. افزایش شاخص کیفیت هوا در 
حد ناســالم برای گروه های حساس و احتمال 
رشد آن تا ناسالم برای تمام گروه ها در مناطق 
صنعتی و پرتردد در صورت کنترل نکردن منابع 
آلاینده ثابت و متحرک دور از انتظار نیســت و 
نسبت به پرهیز از ترددهای غیر ضروری به ویژه 
ســالمندان، کودکان و افراد با سابقه بیماری، 
عدم فعالیت فیزیکی و ورزشــی در فضای باز، 
مدیریت ســوخت و زمــان فعالیت واحدهای 
صنعتی در سطح و حومه کلان شهرها توصیه 
می شــود. در هشــدار نارنجی رنــگ ســازمان 
هواشناســی پیش بینی می شــود که پدیده ای 
جــوی اثرات منفی به دنبال داشــته باشــد و 
خسارت های احتمالی را ســبب شود. هشدار 
نارنجی برای آماده باش دســتگاه های مسئول 
بــرای مقابله با یــک پدیده خســارت زا صادر 

می شود.

رشد ۱۰  درصدی تلفات 
برق گرفتگی

در هفت ماهه ســال جاری ۵۵۲ نفر بر اثر  �
برق گرفتگی در کشــور جان خود را از دســت 
دادند که این رقم در مقایســه با مدت مشــابه 
سال قبل که آمار تلفات ۵۰۲ نفر بود، ۱۰ درصد 

بیشتر شده است.
بــه گــزارش ایلنــا بــه نقــل از اداره کل 
روابط عمومی و امور بین الملل سازمان پزشکی 
قانونی کشور، در هفت ماهه سال جاری از کل 
تلفات برق گرفتگی ۴۹۷ نفر مرد و ۵۵ نفر زن 
بودند. همچنیــن در این مدت بیشــترین آمار 
تلفــات برق گرفتگی در تیر مــاه با ۱۰۵ فوتی و 
کمترین آمار با ۴۶ فوتی در فروردین ثبت شده 

است.
بر اســاس این گزارش در هفت ماهه امسال 
اســتان های تهران بــا ۸۳، خوزســتان با ۴۷، 
خراســان رضوی و فــارس با ۳۷ بیشــترین و 
اســتان های کهگیلویه و بویراحمــد با دو، ایلام 
با سه، زنجان و خراســان جنوبی با پنج فوتی 
کمتریــن آمار تلفات را داشــته اند. این آمار در 
اســتان چهارمحال و بختیاری نیز صفر گزارش 

شده است.

۱۳۲ فوتی و ۵۱۴۴ ابتلای جدید 
کرونا  در  کشور

شرق: بنا بر اعلام وزارت بهداشت، پنج هزار و ۱۴۴  �
مبتلا به کرونا در کشــور شناســایی شــدند. بر اساس 
معیارهــای قطعــی تشــخیصی، مجمــوع بیماران 
کووید۱۹ در کشــور به شــش میلیون و ۸۸ هزار و ۹ نفر 
رسید. ۱۳۲ بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند 
و مجمــوع جان باختــگان این بیماری بــه ۱۲۹ هزار و 
۱۸۵ نفر رســید. ســه هزار و ۳۸۶ نفر از بیماران مبتلا 
به کووید۱۹ در بخش  مراقبت های ویژه بیمارستان ها 
تحت مراقبت قرار دارند. تاکنون ۳۷ میلیون و ۹۹۶ هزار و 
۹۰۴ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده 
اســت. در حال حاضر هشت شهر کشور در وضعیت 
قرمز، ۵۸ شــهر در وضعیت نارنجی، ۲۳۶ شــهر در 

وضعیت زرد و ۱۴۶ شهر در وضعیت آبی قرار دارند.

بازنگری  پروتکل های  بهداشتی 
کرونا در هفته های آتی

وزیر کشــور با اشــاره به واکسیناســیون گسترده  �
و دانســته های جدید علمی از بازنگری و نوســازی 
برخی پروتکل هــای بهداشــتی در هفته های آینده 
خبر داد. احمد وحیدی در پایان جلسه قرارگاه ستاد 
ملــی مقابله با کرونــا، در جمع خبرنــگاران گفت: 
موضوعاتی که در جلسه امروز قرارگاه مورد بررسی 
قرار گرفت، مصوباتی بود که بیشــتر در ســتاد ملی 
به تصویب رســیده بود، اما با توجه به تغییر شرایط 
نیازمند بازنگری بود. در همین راستا کمیته های تابعه 
قرارگاه موضوع را بررســی و با توجه به شــرایط، آن 
مقداری که لازم اســت مورد بازنگری قرار می گیرد. 
وی افزود: موضوع دیگر بررسی نوسازی پروتکل های 
بهداشتی بود که مورد بحث و بررسی قرار گرفت. با 
توجه به مبانی علمی و دانســته های جدید پزشکی 
و همچنین با توجه به واکسیناسیون گسترده، ممکن 
است در پروتکل ها ظرف هفته های آینده در مواردی 
که لازم اســت بازنگری صورت بگیرد. وحیدی تأکید 
کرد: لغو برخی از محدودیت ها انجام  شــده اســت، 
اما تذکر جدی درباره اعمال پروتکل های بهداشــتی 
از جمله استفاده از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی 
در این جلســه مــورد تأکید قرار گرفــت و این تأکید 
به ویژه در حوزه مدارس از اهمیت بیشتری برخوردار 
اســت؛ بنابراین از مدیران مــدارس می خواهیم این 
پروتکل ها را همان گونه که ابلاغ شــده اعمال کنند. 
دانش آموزان و اولیــا نیز باید درخصوص اعمال این 
پروتکل ها مراقبت های جدی در دستور کار خود قرار 
دهند. وزیر کشــور در بخش دیگری از صحبت های 
خود بررسی میزان تأثیرات واکسیناسیون با آمارهای 
ابتلا، بســتری و فوتی را یکی دیگر از مواردی عنوان 
کرد که در جلسه مورد بررســی قرار گرفت و افزود: 
آمارها نشان می دهد پیوستگی میان واکسیناسیون و 
کاهش آمارهای ابتلا، بستری و مرگ و میر وجود دارد؛ 
به شکلی که هر کجا واکسن بیشتر تزریق شده، آمارها 

کاهش پیدا کرده است.

واکسن هراسی  و  عقب ماندگی 
در واکسیناسیون  زنان  باردار

معاون درمان وزارت بهداشــت با اشــاره به روند  �
افزایشــی ابتلا به کرونا در جامعه واکسینه نشــده در 
اروپــا، بر اهمیت واکسیناســیون تأکید کــرد و گفت: 
متأســفانه به دلیــل واکسن هراســی که در کشــور 
به خصوص بــرای زنان باردار ایجاد کردند، پوشــش 
واکسیناســیون زنان باردار با میانگین جامعه فاصله 
بســیاری دارد. دکتــر قاســم جان بابایی در حاشــیه 
جلسه کمیته علمی کشــوری کرونا، به تصمیمات و 
بحث های این کمیته اشــاره کــرد و گفت: مهم ترین 
موضوع، بحــث واکسیناســیون در حــوزه مدیریت 
کروناست. با توجه به اینکه در چند ماه اخیر سرعت 
بســیار خوبی در واکسیناســیون گروه هدف داشتیم، 
هم دز اول واکسیناسیون و هم دز دوم واکسیناسیون 
انجــام شــد و کم بــودن ســرعت و عقب ماندگــی 
واکسیناسیون را به سرعت جبران کردیم. البته به نظر 
می آید همان افرادی که نوبت اول واکســن را تزریق 
کردند، نوب دوم را هم تزریــق کرده اند و درصدی از 
افــراد را داریم که هنوز واکســن تزریق نکرده اند. وی 
افزود: خواهشمان این است کسانی که واکسن تزریق 
نکرده اند، حتما این کار را انجام دهند؛ زیرا متأســفانه 
در اروپا شــاهدیم که روزانــه در آلمان، اتریش، هلند 
و... جامعه واکسینه نشــده به سرعت مبتلا می شوند. 
روســیه در روز گذشته بالغ بر هزارو ۲۰۰ فوتی داشته 
و بیشتر فوتی هایشان افرادی بودند که واکسن تزریق 
نکــرده بودند. بر همین اســاس از مردم می خواهیم 
همراهی کنند. مقداری ســرعت واکسیناســیون مان 
کاهش یافته است. جان بابایی گفت: همچنین وزارت 
بهداشــت اعلام کرد افراد بالای ۶۰ سال که زمانی از 
واکسن دوم شان گذشته ، ضرورت دارد واکسن دز سوم 
یا اگر بیش از شش ماه گذشته واکسن یادآور را تزریق 
کنند؛ زیرا ضــرورت دارد ایمنی بدن ایــن افراد را در 
سطح بالایی نگه داریم. وی گفت: موضوع مهم دیگر 
بحث واکسیناسیون مادران باردار بود. اکنون توصیه 
شده هر نوع واکسنی را که مجوز دارد، می توان برای 
زنان باردار اســتفاده کرد. البته ما پروتکل کشوری در 
این زمینه داریم. متأسفانه به دلیل واکسن هراسی که 
در کشــور به خصوص برای زنان باردار ایجاد کردند، 
پوشش واکسیناســیون زنان باردار با میانگین جامعه 
فاصله بسیاری دارد. خواهش می کنیم همه کسانی 
که می توانند کمک کنند تا خانم های باردار به هدف 
مورد انتظار واکسیناسیون بالای ۸۰ درصد و حتی صد 

درصد برسند.

نورا حســینی: ســرانجام شــورای شــهر تهران به 
وضعیت آلودگی هوای تهران واکنش نشان داد. یک 
عضو شــورای شهر به مهدی چمران، رئیس شورای 
شهر، یادآور شد که بهتر بود به جای گزارش معاون 
امور مناطق، معاونت ترافیک که از ســفر بارســلون 
بازگشــته بود و در صحن شــورا هم حضور داشت، 
گزارشی از وضعیت هوای تهران و ناوگان حمل ونقل 

عمومی ارائه دهد.
ناصــر امانی با تأکیــد بر اینکه به عنــوان نمایندگان 
مردم شهر تهران موظف به پیگیری های امور شهری 
هســتیم، گفت: مــردم گرفتار هســتند و باید به این 
موضوعات توجه شــود؛ اما متأسفانه شاهد هستیم 
که در برخی از رســانه ها مدیریت شــهری فعلی را 
مسئول آلودگی هوا و ترافیک می دانند و با تیترکردن 
اخبــاری مبنی بر آلودگی هوا به جلســات محرمانه 
شــورا می پردازند کــه باید عرض کنم کــه ما هیچ 
چیزی تحت عنوان محرمانگی نداشتیم و نخواهیم 
داشت. اشــاره او به گزارش «شرق» از صحن علنی 
روز یکشنبه بود که در آن سخنگوی شورای شهر به 
خبرنگار «شــرق» خبر داده بود موضوع آلودگی هوا 
در جلسه هم اندیشی شورا و شــهردار بررسی شده 
و زاکانی گزارشــی از فعالیت های شهرداری در این 
حوزه ارائه داده اســت. ناصر امانــی آلودگی هوای 
امروز تهــران را نتیجه بی توجهی بــه قانون هوای 
پاک که مرداد ســال ۹۶ ابلاغ شده، دانست و گفت:  
دو دولت روحانی و همچنین مدیریت شهری سابق 
که چهار ســال فرصت داشــتند، در انجام این قانون 
کوتاهی کردند که البته دســتگاه ها و ســازمان های 
زیادی مســئولیت دارند و هماهنگ کننده این قانون 
ســازمان محیط زیســت بــوده که هیــچ اقدامی را 
در این بخش انجام نداده اســت. او یادآور شــد که 
متأســفانه برخی از خودروهای شــهرداری که خود 
حامل آلودگی هوا هســتند نیز در ســطح شهر تردد 
می کنند. البته ما می دانیــم در کوتاه مدت نمی توان 
کاری کرد و مــا وارث کارهای انجام نشــده در دوره 
گذشته هســتیم؛ با این  همه باید تلاش کنیم مشکل 
آلودگی هوا و ترافیک برطرف شــود. مهدی چمران، 
رئیس شــورای شهر تهران هم پس از سخنان امانی 
با تأیید صحبت های او گفت: حرف های شــما کاملا 
درســت است و کسانی که ســبب این شرایط شدند، 
باید پاسخ گو باشند. اگر در آن دوره کار می کردند، این 
شــرایط به  وجود نمی آمد یا کمتر به وجود می آمد و 
آنها نتوانســتند منجر به کاستن ازآلودگی هوا شوند 

و در این نابســامانی ســهم دارند و متأسفانه شاهد 
فرار رو به جلوی آنها هســتیم. او گفت: قطعا فشار 
ترافیک با بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها ۲۰ درصد 
افزوده خواهد شــد و در کنار این موارد باید به تردد 
موتورسیکلت ها که یکی از منابع آلودگی هوا هستند 

نیز اشاره کنیم.
او با بیان اینکه شــرایط نامســاعد است، گفت: شورا 
و شــهرداری یکی از حدود ۲۰ دســتگاهی هســتند 
که دربــاره ترافیک و آلودگی هوا مســئولیت دارند؛ 
همچنین در کمیســیون حمل ونقل شــورای شــهر 
تهــران می خواهیــم طرحی را بــرای تهیه اتوبوس 
و متــرو تهیه کنند؛ البته باید بــه صورت جهادگونه 
انجام شــود، نــه به صورت اداری و به ســبک دوره 
قبل! ســخنان چمران با تذکر مهدی عباسی همراه 
بود که او یادآوری کرد شــاید رســانه ها از سخن او 
درباره خروج موتور ســیکلت ها سوءاستفاده کنند و 
او ســخنان چمران را این گونه اصلاح کرد که کسی 
قصــد خروج این موتورها را ندارد. چمران هم گفت 
صاحبان موتورســیکلت های فرسوده عموما از قشر 
فرودســت هســتند؛ اما نباید انتظار داشته باشند به 
جای موتورسیکلت های فرسوده شان موتورسیکلت 
برقی به آنها تحویل دهیم و باید با مدیریت شــهری 
همــکاری کنند. بــه جز ناصــر امانی، روز گذشــته 
تشکری هاشمی هم در سخنانش به مشکل آلودگی 
هوای تهران پرداخت و گفت:  باید مشــکل آلودگی 
هوا را اساســی حل کنیم، منشــأ اصلی آلودگی هوا 
ذرات معلق زیر ۲.۵ میکرون با منشــأ صنعتی است 

کــه بیش از ۸۰ درصــد آن منابع متحرک هســتند. 
گازوئیلی، خودرو های  موتورسیکلت ها، خودرو های 
فرســوده بــا ایجاد ســولفور و واکنش شــیمیایی و 
تبدیل شــدن ذرات معلــق باعث آســیب به هوای 
شــهر تهران می شــوند. رئیس کمیســیون عمران و 
حمل ونقل شــورای شــهر تهران ادامه داد: در چند 
ســال اخیر خودرو های فرســوده کمتر از رده خارج 
شــدند که کمتر از پنج درصد بوده اســت؛ همچنین 
موتورسیکلت های برقی جایگزین موتورسیکلت های 

کاربراتوری نشدند.
او ادامه داد: در مصوبه شــورای شهر پنجم به جای 
اینکه پلیــس در زمینه تخلفات طرح ترافیک اعمال 
قانون داشته باشد، با تصور اینکه با پرداخت عوارض 
به درآمد بیشــتری خواهند رسید، جرایم راهنمایی و 
رانندگی را حذف کردنــد؛ در حالی که نیازمند اعمال 
قانون پلیس در این زمینه هســتیم. تشکری هاشمی 
در ادامه تذکر خود با اشاره به جابه جایی مدیر عامل 
شــرکت بهره برداری مترو گفت: باید توجه داشــت 
با جابه جایی افراد مشــکلات زیر ســاختی مترو حل 
نمی شود. باید برای متروی تهران فکری اساسی کرد. 
متروی تهران نیازمند طرح آنی و فوری اســت؛ پس 
ما باید یک طرح یک فوریتی را در شورا تصویب کنیم 
که اورهال واگن های مترو هرچه سریع تر انجام شود. 
او گفت: از شهردار انتظار داریم که در انتصابات خود 
جــدا از روحیه انقلابی به موضوع تخصص و دانش 
نیــز توجه کنند و امیــدوارم مدیرعامــل جدید مترو 
نیز موضــوع تخصص را در انتصابــات خود در نظر 

بگیرد. مجتبی شفیعی، معاون حمل ونقل و ترافیک 
شــهرداری تهران، هم در حاشیه شــورا در دفاع از 
رزومه تخصصی مدیر جدید مترو به رســانه ها گفته 
اســت که رزومه او به طور کامل منتشــر نشده و او 
توانایی تحول مدیریتی در این حوزه را دارد. به گفته 
شفیعی شــرکت بهره برداری مترو وظایف متنوعی 
دارد. نیاز نیســت که مدیرعامل این شرکت مهندس 
برق یا مکانیک باشــد تا کارهــای فنی و برقی انجام 
دهــد. مدیرعامل جدیــد دکترای مهندســی صنایع 
دارد و برنامه ریزی سیســتم که کاملا با این حوزه در 
ارتباط است و در حوزه اجرائی اقتصادی هم فعالیت 
کرده اســت. او تأکید می کند که روزمه کاری ایشــان 
به طور کامل منتشــر نشــده و او مدیر خوش فکر و 
مبتکری اســت و اگر تخصص مدیرانی قبلی مترو را 
هم بررســی کنید، مدیرانی قوی تر عمل کرده اند که 
توانایی های عمومی تر داشــتند و با توجه به افزایش 
نواقــص در روزهای اخیــر نیاز به تحــول مدیریتی 
احساس می شد. او درباره اینکه مشکلات اخیر مترو 
ناشی ازکم کاری های مدیریتی است هم می گوید:  به 
نظر می رســد با تحول مدیریتی سرعت در اقدامات 
مورد نیــاز مانند تعمیرات و اقدامات جانبی بیشــتر 
شــود و ما امیدواریم با تحــول در این حوزه خدمات 
بهتری را ارائه دهیم. روز گذشته معاون امور مناطق 
شــهرداری تهران گزارشــی از دســتورالعمل طرح 
تحول نگهداشت شــهر ارائه داد. حبیب کاشانی در 
واکنش به توضیحــات این معاون گفت: با توجه به 
عنوان طرح تحول، تحولی در شــهر صورت نگرفته 
است؛ باید طبق یک چشــم انداز خوب پیش برود و 
برای هر طرح زمان مشخص کند و مردم باید تحول 
را احســاس کنند و با گذشــت بیــش از ۳۷ روز باید 
اقدامات خوبی صورت بگیرد. حداقلش این اســت 
که ما اعضای شــورای شهر تهران که در سطح شهر 
تردد می کنیم، این روزها این تحول را ببینیم. ۳۷ روز 
فرصت خوبی بود که ما این تغییر را ببینیم. در جریان 
توضیحات معاون امور مناطق او به طرح حمایتی از 
شهردارانی اشاره کرد که به دلیل تصمیمات مدیریتی 
در دادگاه ها گرفتار شدند. چمران به شوخی خطاب 
به علی محمد مختاری، مدیر قدیمی شــهرداری که 
۵۰ سال از حضورش در شــهرداری می گذرد، اشاره 
کرد و گفت بایــد مانند آقای مختاری بود که ۴۰، ۵۰ 
سال اســت که تغییری نکرده اند. حبیب کاشانی به 
چمران گفت این تعریف بود یا نقد که چمران گفت 

این شوخی پیرمردها با هم است و بگذریم.

بهنام مؤذن:  جا داشته و دارد که اصفهانی ها بیشتر 
اعتراض های خود را متوجه نابودسازی آثار فرهنگی 
کم مانند شــهر و اســتان کنند که می تواند شیوه های 
تأمین معیشــت پایــدار و کم آب بر را ممکن ســازد. 
میراث هایــی مانند سی  وســه پل که با کمپرســور به 
جانش افتادند تا برای نورپردازی استخوان بندی اش 
را سوراخ سوراخ کنند، یا سازه تاریخی کوه آتشگاه در 
اصفهان که منبع آب به آن عظمت با بتون ســاخته 
شــده و میراث دیگری که در ایــن چند دهه تخریب 

شدند یا آسیب جدی دیدند.
چه بر  سر  آب زاینده رود  می آید؟

اگر منصفانه و عمیق نگاه کنیم، کشــور ما از نظر 
منابع آبی و ذخایر نه تنها کشــور ثروتمندی نیســت 
بلکه منابع بســیار محدودی دارد. جهان درگیر تغییر 
اقلیم است و ایران نیز با خشک سالی شدیدی مواجه 
اســت. مجموع مقدار کل بارندگی بــرف و باران در 
ســال ۱۳۹۹ در منطقه کوهرنگ هزارو ۸۰ میلی متر 
است، در دوره ۵۱ ساله میانگین بارش کوهرنگ هزارو 
۴۰۵ میلی متر بوده و در ۱۰ ســال اخیر به هزارو ۲۷۳ 
میلی متر رســیده که به معنی خشک سالی است. این 
در حالی  است که فقط در یک زمستان ارتفاع برف در 

حوالی تونل کوهرنگ به هفت متر می رسید.
از ســوی دیگر کم شــدن بارش به مقــدار ۵۸۳ 
میلی متر نســبت بــه دوره دراز مدت باعث شــده تا 
روان آب ها کاهش پیدا کنند. این اتفاقی  اســت که در 

همه کشور در  حال رخ دادن است.
بخش اســفناک ایــن را من و کوهنــوردان دیگر، 
خیلی زودتر از خشک شــدن رودخانــه در اصفهان، 
در کوه هــا و یخچال هــای طبیعی دیده ایم، بســیار 
دردناک اســت که برفچال هــا و یخچال های زاگرس 
که سرچشــمه اصلــی کارون و زاینده رود هســتند، 
به شــدت تحلیل رفته اند و جایشان را به زمین خشک 
داده انــد. پس نباید فکر کرد عــده ای وجود دارند که 
آب اصفهــان را در منبعی نامعلــوم احتکار کردند و 

نمی گذارند که به شهر برسد.
زنگ خطر بــرای رودخانه های کارون و زاینده رود 
۶۰ ســال پیش در دوره پهلوی زده شد که سد اول و 
دوم کوهرنگ بــرای انتقال آب در دامنه های زردکوه 
تأسیس شــدند و ادامه اش تأسیس ذوب آهن، فولاد 
مبارکه و ســیمان ســپاهان و کارخانه های کاشــی و 
ســرامیک و صنایع به شــدت آب بر دیگــر در منطقه 
کویــری بود. مگر نه اینکه باید ایــن کارخانجات کنار 
دریا تأسیس شوند و از آب دریا استفاده کنند؟ یا حالا 
که در این شرایط قرار گرفته ایم، از پساب شهری برای 
صنعت استفاده شــود؟ پیش از این اصفهان صنایع 
دیگری داشــت که دســت کم گرفته شدند و به مرور 
صنایــع چرم، مس و صنایع دســتی اصفهان بی قدر 
شــدند. حتی بزرگ ترین پتانسیل اصفهان که صنعت 

گردشــگری آن بوده و هســت نیز نادیده گرفته شده. 
اصفهان و شیراز دو مقصد قطعی مسافران خارجی 
هستند و ظرفیت سرمایه گذاری و اشتغال زایی در این 

زمینه بسیار فراتر از کاری  است که انجام شده.
ســاخت شــهرک های تفریحی در بالادســت سد 
زاینده رود با تصور اینکــه نیازی به آب چندان ندارند 
نیــز تصوری غلط بود. آبیاری فضای ســبز سرتاســر 
چمن در آن شــهرک ها صرف نزدیک بودن به دریاچه 

سد زاینده رود قانونی تصور شد.
این فقط مختــص شــهرک های تفریحی اطراف 
اصفهان نیســت، خود شــهرداری اصفهان پوشش 
فضای ســبزی را برای شهر ســاخته که مساحت آن 
از شــهر پر آب و پر بارش رشــت بیشــتر است. همه 
می دانیــم این چمن باید هر روز و با حجم زیاد آبیاری 

شود.
کشاورزی در شــهر اصفهان با بارش متوسط ۱۱۰ 
میلی متر در سال و تبخیر و تعرق پتانسیل تا دوهزارو 
۴۰۰ میلی متــر که از خشــک ترین و کم آب ترین نقاط 
کشــور اســت، هیچ توجیه اقتصادی یا محیط زیستی 
ندارد، تعجب برانگیز اســت کــه بگوییم در اصفهان 
برنج کشت می شود، برنجی که برای هر کیلو نیاز به 
هشــت تا ۲۰ هزار لیتــر آب دارد۱ آن هم در اصفهان 
که شــهر گرم و خشکی  است و تبخیر آب زیاد است. 
شــاید به ظاهر گفته شود که کشت برنج در اصفهان 
ممنوع شــده ولی پیدا کردن برنج لنجان در اصفهان 
کار سختی نیست، اگر جاده ذوب آهن را ادامه دهیم، 
بدون هیچ مخفی کاری شــالیزارهای غرقابی منطقه 
لنجانــات قابل رؤیت هســتند. علاوه بر آســیب های 
ناشی از کم آبی، تبخیر زیاد باعث تجمع املاح نمکی 
فراوان در ســطح خاک و کاهش باروری زمین شده و 
زمینه را برای بیابانی شــدن فراهم می کند. نشاکاری 
از اواســط اردیبهشت شروع می شــود و در گرم ترین 
و کم بارش تریــن روزهای ســال تا اواخر شــهریور به 

محصول می نشیند. به دلیل رطوبت فوق العاده پایین 
و تبخیر بالا و خاک سنگین رس غرقاب ماندن مزرعه 
در این زمان آسیب جدی به منابع آب منطقه می زند.
به گفتــه ایرنــا۲ در زمین هــای دیگر کشــاورزی 
اصفهان ۴۳هــزار چاه قانونی و ۱۰هــزار حلقه چاه 
غیرقانونــی وجــود دارد که در  حال مکیدن ســهم 

آب های غیر ســطحی هســتند. به همین سبب است 
که الگوی کشاورزی در اصفهان باید به کل تغییر کند 
و چاره ای اندیشــیده شــود برای کنترل برداشت های 

غیرمجاز از آب رودخانه.
اگــر در جاده شــرقی اصفهان به ســمت باغات 
اصفهانک و آن محدوده برانید با بیلبوردهای بزرگی 
مواجه می شــوید با عنوان «کشــف چــاه آب». این 
بی انصافی است که هر خانواده در فضای خصوصی 
و شــخصی اش حق خود بداند که باغ سرسبز داشته 
باشد با چاه آب و اســتخر و به کم بودن آب اعتراض 
کنــد. کشــاورزان خوراســگانی که طالبــی و گرمک 
می کارند، این اصطلاح را خوب می شناسند که آب را 

گلوله می کنیم و دست مردم می دهیم.
۱: سرحدی، علی و ســلطانی، سعید و پورمنافی، 
ســعید، ۱۳۸۵، مقایســه نیــاز آبــی برنــج و ســایر 
محصولات زراعی در منطقه اصفهان جهت مدیریت 
بهینه منابع آب، دومین کنفرانس مدیریت منابع آب، 
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 16B0213539 و شماره شاسی 

NAAP13FE9FJ326570 به نام 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
 برگ سبز و سند کمپانی خودرو جک J5 رنگ سفید روغنی

  مدل ۱۳۹۴ به شماره پلاک ایران ۷۷ - ۱۷۶ و ۳۱ 
 و شماره موتور 4G93DDAF023680 و شماره شاسی

  NAKNG7245FB124614 به نام 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

پروانه تاکسی رانی به شماره ۹۳۰۷۵۰۶۶ و همچنین کارت 
خودرو تاکسی سمند رنگ سبز فسفری با نوار شطرنجی مشکی 

 مدل ۱۳۸۷ به شماره پلاک ایران ۱۱ - ۶۸۴ ت ۳۸ 
 و شماره موتور ۱۲۴۸۷۰۳۸۷۱۵ و شماره شاسی

 NAAC61CA38F050033 به نام 
مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

بلوار دانشگاه ، صندوق پستی ۳۱۳ ارسال نماید .به دانشگاه آزاد اسلامی واحد دزفول به نشانی دزفول ، کوی آزادگان است و فاقد اعتبار می باشد . از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را آزاد اسلامی واحد دزفول به شماره  ۱۵۹۰۱۶۵۰۳۵۲۱ مفقود گردیده مقطع کارشناسی (لیسانس) رشته شیمی محض صادره از دانشگاه داریوش به شماره شناسنامه ۱۷۴۰۴۴۳۸۴۵ صادره از اهواز در مدرک فارغ التحصیلی   فرزند 

  INA 139900015714 قبض انبار به شماره قبض
 به تاریخ ۲۵ / ۰۶ / ۱۳۹۹ به شماره بارنامه

 LYNN/DCB/BND/L20003695   
 متعلق به 

 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 برگ سبز خودرو  پژو PARS TU5 رنگ سفید  روغنی  
 مدل ۱۳۹۸ به شماره پلاک ۳۳ ق ۳۸۵ ایران ۹۴  
 و شماره موتور 164B0227787 و شماره شاسی 

NAAN11FE5KH525399 بنام  

 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد .

جى
گن

د 
عی

 س
س:

عک


